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SPFs FÖRORD

I den serie av studier om information kring kärnkrafts- 
olyckan i Tjernobyl, som styrelsen för psykologiskt 
försvar initierat, har stor uppmärksamhet ägnats åt 
pressens roll. Det finns många starka skäl till detta.
Trots etermediernas snabbhet och särskilt TVns åskådlig
het i nyhetsförmedlingen har tidningen många betydelse
fulla uppgifter, när det gäller att ge människor infor
mation. Tidningen ger ofta en mera fullständig och lätt- 
tillgänglig bild av det som inträffat. Dess text kan lä
sas i den takt man vill. Om man inte uppfattar vad som 
står där vid en första läsning, kan man gå tillbaka och 
läsa en gång till osv.

Inom psykförsvaret har vi utgått från att dagstidningarna 
- och särskilt då de lokala och regionala tidningarna - 
i ett krisläge har särskilt stor betydelse för människor.
I studien "Att rapportera det oförutsedda" (SPFs rapport 
nr 138) har Stig-Arne Nohrstedt och Kerstin Lekare bl a 
belyst och analyserat de berörda lokaltidningarnas speg
ling av kärnkraftskatastrofen i Tjernobyl och dess följ
der för Uppsala och Gävleborgs län under två månader.

I denna uppsats har Monica Engholm systematiskt studerat 
hur fyra av dessa lokaltidningar rapporterat om följderna 
av haveriet under en kortare period. Studien ger genom 
sin detaljrikedom en god inblick i de problem, som pres
sen hade, när det gällde att åstadkomma en rapportering 
om konsekvenserna av olyckan för den enskilde. Den ger 
oss också en bild av de svårigheter, som enskilda människor 
ställdes inför, bl a genom brister i informationen.

Per-Axel Landahl
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Inledning
Föreliggande rapport är resultatet av de inledande studierna till en uppsats i ämnet 

informationskunskap (60 poäng) med inriktning på medieanalys och tillämpning av vissa 

kommunikationsteorier. Den teoretiska begreppsramen är delvis densamma som skisseras 

i inledningen till huvudrapporten men någon diskussion av metodfrågor tas inte med i 

detta sammanhang.
Avsikten har varit att med utgångspunkt från ett antal lokaltidningars rapportering 

kring följderna av haveriet i kärnkraftverket i Tjernobyl, belysa hur tidningarna i 

en allvarlig situation uppfattat sina roller som förmedlare av samhällsinformation 

respektive kritiskt granskande instans.

Undersökningen omfattar nyhetsrapporteringen under tiden 12 - 24 maj 1986 i UNT, EP 

från Uppsala län och GD, HT från Gävleborgs län. Det totala antalet artiklar är 254.

Upplaqa Utgivningsdagar

Gefle Dagblad / GD
Liberal

33.600 Helgfria dagar

Hudiksvalls-Tidningen / HT 
Centerpartistisk

17.900 Helgfria dagar

Upsala Nya Tidning / UNT
Liberal

61.200 Helgfria dagar

Enköpings-Posten / EP
Moderat

11.600 Måndag - fredag

Källa: Massmedia 1985, Mediapocket 1986 (Upplagesiffrorna gäller l:a halvåret 1985)

En genomläsning av ett mer omfattande lokaltidningsmaterial från hela maj månad, vi

sar att händelserna efter olyckan i Tjernobyl, för Sveriges vidkommande utvecklas i 

tre steg eller faser:

I Markbeläggningsproblem / strålning

II Lantbruksproblem

III Informationsproblem

Lokaltidningarnas rapportering omfattar ett tiotal aspekter eller teman som kan sam

manföras under dessa huvudrubriker.
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För att kunna belysa samtliga teman, har undersökningsperioden valts utifrån när 

dessa bör kunna vara etablerade i tidningarnas egna rapportering. Det inträffar un

der tredje veckan efter händelserna i Tjernobyl. Fram till den 12 maj utgör nyhets

byråmaterial den huvudsakliga källan för lokaltidningarnas nyheter.

Artiklarna har med hänsyn till bearbetningsgrad, klassificerats på tre nivåer: 

Telegram (1)

Sammanställt material (2)

Egenproducerat material (3)

Med sammanställt material avses bearbetningar av telegram eller pressreleaser. Dessa 

artiklar återfinns i likartad utformning i flera tidningar och behandlar icke-lokala 

företeelser.

Det är främst artiklar av kategori (3); egenproducerat material som utgör underlag 

för undersökningen. Dessa behandlar lokala aspekter på händelserna och är identifier- 

bara genom att de oftast är undertecknade eller signerade av sin upphovsman.

De egenproducerade artiklarna är 166 till antalet och utgör alltså 65 procent av 

samtliga artiklar, sett till hela undersökningsperioden.

Till markbeläggningsproblem har förts artiklar som redogör för resultaten av strål- 

ningsmätningar och förändringar av strålningsläget. Hit hör också privata och lokala 

initiativ för radiakmätning, expertuttalanden om följderna av lågdosstrålning, samt 

artiklar om allmänhetens reaktion på den radioaktiva nedsmutsningen.

Av samtliga tidningars egenproducerade artiklar, behandlar 40 procent problem som 

ryms under ovanstående rubrik.

Rubriken lantbruksproblem omfattar direkta svårigheter för jordbruket som t ex be

tesförbud, stopp för mjölkförsäljning och hantering av slåtter och vallar. Men också 

artiklar som berör hobby- och trädgårdsodling samt restriktioner kring livsmedels- 

importen. Artiklar med detta innehåll utgör 38 procent av artikeltyp (3).

Till informationsproblem räknas artiklar som i huvudsak rör allmänhetens och de lo

kala myndigheternas reaktion på den information som utgått från Statens strålskydds- 

institut och andra centrala myndigheter. 16 procent av artiklarna behandlar den frå

gan under perioden 12 - 24 maj.

De sex procent som inte ryms under ovanstående teman berör bl a frågan om den fram

tida kärnkraftsanvändningen i Sverige och protestmöten mot kärnkraft.
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Med inriktning på vad som kan utläsas av behandlingen av dessa teman under två- 

veckorsperioden, är framställningen disponerad enligt följande:

1 översikt

2 Rapporteringens omfång och bearbetningsgrad

3 Jämförelse mellan tidningarna

4 Bilagor:

artiklar som inte ryms i löpande text (4 st) 

rubrikförteckning (19 sidor)

1 Översikt

I Markbeläggningsproblem / strålning

Under de två första veckorna efter Tjernobylolyckan återges resultaten av strålnings 

mätningarna huvudsakligen i telegram eller i form av referat av pressreleaser från 

SSI. Detta gäller också för de lokalt höga strålningsvärdena i Uppland, Hälsingland 

och Gästrikland. Värdena ges i form av antal becquerel i förhållande till den nor

mala bakgrundsstrålningen. Siffror som ligger högt över de normala åtföljs som re

gel av försäkringar om att ingen som helst fara, eller anledning till oro föreligger 

Samtidigt uppmanar SSI svenskar att inte resa närmare än 50 mil från den havererade 

reaktorn och bönderna rekommenderas att hålla sina mjölkkor inomhus i avvaktan på 

säkrare mätresultat.

Allmänheten uppfattar myndighetens (SSI:s) information som väg och motsägelsefull 

och reagerar med oro och osäkerhet.

Gefle Dagblad

Den 13/5 vänder sig en journalist på GD direkt till SSI med frågor. Rubriken: "Långt 

under gränsvärdet: Höga stråldoser uppmätta i Bomhus", motsvarar väl den polari- 

serande ton artikeln har. Läget i Gävle, som av journalisten uppfattas som oroan

de, ställs i relation till de åtgärder som vidtagits i bl a Österrike och Polen, 

där myndigheterna uppmanat föräldrar att hålla barnen inne, respektive delat ut 

jodtabletter till stora delar av befolkningen.

Bo Liwång på SSI anser att man i t ex Italien handlat panikartat utan att mäta ra
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dioaktiviteten. Tidningen ställer sig tveksam till det påståendet och tillfogar i 

underrubrik ett frågetecken: "Panikbeslut i Italien?" Journalistens frågor återges 

i korta, välformulerade meningar, medan svaren från SSI:s talesmän är talspråkliga, 

exempelkonkreta och mångordiga av typen: "Det är långt under gränsvärdet. För att få 

lika mycket strålning som en normal årsdos, måste man sitta ute på gräsplätten i 

Bomhus i 500 timmar i streck, ungefär tre veckor dygnet runt". De kritiskt granskan

de frågorna ställs mot myndighetens hurtigt lugnande svar; något som återkommer i 

flera artiklar kring problemen i Gävletrakten.

Samma dag, den 13/5 återger GD resultaten av gårdagens mätningar i Bomhus i en an

nan artikel med rubriken: "Gräsplätt i Bomhus en av testpunkterna". Inspektören vid 

miljö- och hälsoskyddskontoret, Åke Nygårds som har ansvaret för mätningarna kon

staterar att strålningsvärdet sjunkit från 600- till 170 mikroröntgen per timme:

"Den strålning vi fått under de här veckorna är lika mycket som vi normalt får ge

nom den naturliga bakgrundsstrålningen på ett år. Det i sin tur betyder en femtedel 

av gränsvärdet för allmänheten, så det finns marginal."

De höga "stråldoserna" i rubriken till den första artikeln, reduceras i den här ar

tikeln till det ofarliga resultatet av mätningar av en "gräsplätt".

Möjligheten att ge läsarna exakta resultat från de lokala mätningarna tas till 

vara. Den 14/5 visar GD de siffror som gäller för Sandviken i form av en tabell:
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Dessa värden 
har uppmätts 
i Sandviken

■ ■ Strålningen 
minskar, även om 
den fortfarande är 
högre än normalt.
På tisdagen mätte hälso- 

och miljöskyddskontoret i 
Sandviken åter radioaktivi
teten i kommunen.

Kontoret kommer att 
minst en gång i veckan mäta 
radioaktiviteten i kommu
nen. En del mätare läser 
hälsoskyddsinspektörerna 
av varje dag. Mätningarna 
fortsätter med samma inten-

Gysinge
Österfärnebo
Årsunda
Hedgrind
Klangberget
Lövbacken
Norrsätra
Vallhov
Kungsgården
Storvik
Hammarby
Åshammar
Järbo (5 matställen)
Jäderfors

sitet tills dess att strålningen 
är nere i normala siffror.

När bakgrundsstrålningen 
mättes upp i Sandviken i 
maj i fjol pendlade den 
mellan 10 och 15 mikrorönt
gen per timme, den enhet 
som används för mätning av 
radioaktiv strålning. Svi- 
backa bröt sig ur mönstret. 
Dar var bakgrundsstrål
ningen 25 mR.

I tabellen här nedan finns 
resultaten från de olika mät
punkterna i Sandviken förra 
måndagen och i går.

5 maj 13 maj
200 mR 90—95- mR
390 mR 150—215 mR

70 mR 50—55 mR
140 mR 65—85
180 mR 90—95 mR
300 mR 120—140 mR

90 mR 48—50 mR
60 mR 33—35 mR
50 mR 30—33 mR
50 mR 27—28 mR
45 mR 30 mR
45 mR 30—32 mR
70 mR 27—» mR
55 mR 33—36 samt

42-44 mR 
den 13 maj beror(Differensen mellan siffrorna i mätningen 

på att olika mätstationer ingår i mätningen).

Den här typen av detaljerade angivelser från varje mätpunkt återkommer flera 

gånger under tvåveckorsperioden.

Amatörgeologen

Flera tidningar rapporterar om privata initiativ för strålningsmätning. Den 14/5 

möter GD:s läsare amatörgeologen Tore Janssson som med sin”ratemeter"mätt gamma

strålning på över 3 000 mikroröntgen per timme på "heta ställen" runt Gävle. 

-"Längre går inte visaren på hans mätare." Under rubriken: "Strålningsinstitutet 

om höga värden i Gävle: -Det låter mycket troligt", låter GD Kurt Bergman på 

SSI kommentera siffrorna: "Visserligen kan det finnas fläckar med höga nivåer. 

Men vi tror inte att barnen sitter och gräver vid stuprännan under någon längre 

tid. Vi bedömer att det är större risker med att vi går ut och ger komplicerade 

förhållningsorder. Om jag förbjuder mitt barn att klättra i träd, då tror jag 

att det bara klättrar ännu högre".



Artikeln avslutas med en närmast rituell försäkran om att "...vi inte får i oss 

några riskabelt höga mängder".

Nya informationskällor

Omkring den 14/5 ökar såväl antalet artiklar som behandlar strålningsläget, 

som bearbetningsgraden av desamma. Nya informationskällor och experter blir ak

tuella; bland andra forskaren vid Miljöcentrum i Uppsala, Arthur R Tamplin.

Tamplin har räknat ut att den strålning som har drabbat Sverige kommer att resul

tera i 300 till 500 cancerfall under de närmaste hundra åren. Han drar alltså be

tydligt mer pessimistiska slutsatser än SSI som efter flera tidigare kommunikéer, 

den 14/5 låtit meddela att antalet nu beräknas till mellan 2 och 20 cancerfall under 

50 år.

GD underbygger Tamplins vetenskapliga status med följande inlägg: "Arthur 

Tamplin är biokemist och biofysiker. Han arbetade tidigare på Lawrence Radia

tion Laboratories i Kalifornien där han hjälpte till att ta fram modeller som 

använts för att beräkna nedfall och strålning från kärnvapenrester".

"Lawrence Radiation Laboratories är en del av Kaliforniens universitet. Enligt 

den amerikanska ambassaden åtnjuter detta strålforskningslaboratorium ett mycket 

gott anseende och dess trovärdighet är hög."

"Tanplins siffror tas inte på allvar av SSI", konstaterar GD och om SSI:s 

siffror säger Tamplin helt kort: "De är felaktiga."

Den underbyggnad GD ger åt den amerikanske forskaren tyder på att man i likhet 

med Tamplin anser att strålningens långsiktiga effekter är mycket allvarligare 

än experterna på SSI medger. Ändå avslutas artikeln som de flesta andra om strål- 

ningsfaran med en uppmaning till allmänheten, framförd av SSI, att leva som van

ligt.

Efter den 15/5 inriktas strålningsmätningarna på att ta fram underlag för be

slut om åtgärder för jordbruket och artiklarna riktar sin huvudsakliga uppmärk

samhet mot böndernas problem. Resultat av dessa gräsprovsanalyser redovisas den 

16/5 under rubriken: "Furuvik 25 gånger över gränsvärdet på gräsprover". Arti

keln är synnerligen informationstät. Men vem är pedagogen bakom den? SSI:s 

Björn Dufva står för de lätt .igenkännliga formuleringarna: "Om du sitter på sam

ma plats hela året kan det bli problem. Men går du in har du inte samma strål
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ning". Man får förutsätta att journalisten står för sammanställningen i den första 

halvan av artikeln. Från att i inledningsskedet endast ha återgett telegram och ta

beller och låtit experter kommentera mätvärdena, visar man nu, trots Björn Dufva, 

ett mer självständigt förhållningssätt i strålningsrapporteringen. (Se bilaga!)

Lokala experter ges allt större utrymme vid bedömningen av konsekvenserna av 

nedfallet. Den 21/5 refereras en expert från länsstyrelsens naturvårdsenhet och 

chefen för avdelningen för medicinsk fysik vid Gävle sjukhus som redogör för 

strålningsläget i Gävletrakten. Rubriken är i jämförelse med de tidigare med 

liknande innehåll, neutralt formulerad: "Ytterligare stickprovskontroller". 

Avklingning

Den 22/5 meddelas i 15 mm-rubrik: "Inget utslag alls". Den s k avklingningen 

går nu allt snabbare och även antalet artiklar om strålningen klingar av. Den 

undersökta tvåveckorsperiodens rapportering avslutas den 24/5 med en visuali- 

sering i diagramform över hur strålningen i regionen avtagit från de första 

mätningarna den 29 april. "Strålningen har minskat precis i den takt vi förut

sagt", säger försvarsdirektör Ulf Kjellgren.

Som en illustration till vad som sammanfattningsvis kan sägas om strålningsrap

porteringen i Gefle Dagblad mellan den 12 och 24 maj står dock den näst sista dag

ens artikel (23/5) med rubriken: "Trädgården avskalad". (Se bilaga 2). Journa

listens fråga: "Men är det verkligen nödvändigt att göra så här? Skrämmer du inte 

upp folk?", måste nog betraktas som en brasklapp i sammanhanget.
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Hudiksvalls-Tidningen

HT:S strålningsrapportering är i hög grad inriktad på effekterna för jordbruket. 

Till sin karaktär är den genomgående kritisk mot myndigheternas, som man anser, 

motsägelsefulla och oriktiga information. Den 14/5 framförs på nyhetsplats dess

utom kritik mot SSI för att man koncentrerar sina mätningar till tätorten Gävle: 

"Det är alldeles åt helsike att ta gräsprover i Gävle. Det hjälper inte bönderna 

i Hälsingland. Nu är bönderna förbannade!", säger LRF:s fältombudsman, Birger 

Olsson som också är kritisk mot såväl kommunerna som länsstyrelsen för deras 

dåliga beredskap. "Den enskilde står handfallen", säger Olsson som föreslagit 

att länet borde delas in i fyra områden för att man snabbare ska kunna friklassa 

delar av länet.
Den 15/5 finns en artikel med synpunkter på regeringens hållning från en Arbrå- 

bonde: "Det är horribelt att som energiminister Birgitta Dahl bara gå ut och 

lugna folket med en massa floskler!"

Allmänhetens behov av information är stort. Det framgår av en artikel den 16/5 

med rubriken: "Stolarna räckte inte till: Bollnäsbor ville veta mer om strål- 

riskerna". I artikeln refereras ett informationsmöte anordnat av Folkkanpanjen

mot kärnkraft i Bollnäs, där två läkare redogjort för vad olika forskare an

ser om riskerna vid låga stråldoser.

En faktaruta om strålning från TT kompletterar informationen den 17/5.

Privata initiativ

Privata mätningar av strålningen redovisas också i HT. Under rubriken:"Mätte 

strålningen på eget initiativ - Det lokala kunnandet borde utnyttjas bättre", 

kritiserar Laslo Gönczi, fil dr i kärnfysik, såväl SSI som kommunerna för brist 

på flexibilitet. (22/5)

Experter

Bland de experter som kommer till tåls i HT:s egenproducerade artiklar finns 

inte tjänstemännen på SSI med. En kontroll av ytvattentäkterna i Nordanstigs 

kommun får hälsovårdsinspektören stå till svars för.En uppretad nordanstigsbo 

anser att man dragit felaktiga slutsatser av mätningarna och framför sin kritik 

på ett oförblommerat sätt: (17/5)



_ Q _

Ofarligt att 
dricka ytvatten 
i Nordanstig

Det är ofarligt att dricka 
vattnet från ytvattentäk- 
terna i Nordanstigs kom
mun.

Det försäkrar Tommy 
Stenergard, hälsovårdsin
spektör i kommunen.

Men många är ändå 
oroliga.

Hur kan hälsovårdskontoret i 
Nordanstig påstå att det är ofarligt 
att dricka ytvatten, når man t.ex. i 
Västernorrland stänger ytvatten- 
täkter? undar en nordanstigsbo, 
som berättar:

- Jag ringde hålsovårdskon- 
toret om vår ytvattentäkt i Älvsund 
men där sa dom tvärsäkert att det 
inte var farligt. Älgskiten vid sidan 
var farligare, fick jag höra. Det tyc
ker jag var nonchalant, säger t.ex. 
en av de ca 15 hushåll somfår vat
ten från en öppen tåkt i Älvsund 
nordväst om Bergsjö.

Hälsovårdsinspektör Tommy 
Stenergard känner till vattentaget.

- I Alvsund har de en anlägg
ning som är öppen, men där vatt
net hela tiden omsätts. Det hade 
varit annat om vatten runnit dit och 
samlats upp i en bassäng, säger 
han.

Han bedömer det inte som farligt 
att dricka vatten från ytvattentäk- 
tcr.

- I Örnsköldsvik har man 
stängt en ytvattentäkt, men det 
skedde mer för alt det förelåg fak
tiskt fara. Där kunde man välja 
mellan yt- och grundvallentäkt och 
valde grundvattentäkten för att

stilla oron, säger Tommy Stener
gard.

Han medger att man även inom 
hälsovårdskontoret i Nordanstig 
funderat över om man i Ströms
bruk, där man har ytvatten, skulle 
växla över till grundvatten.

- Men vi har kommit till den be
dömningen att det skulle vara 
olämpligt. Växlade man till grund
vatten kan det föra med sig att av
lagringar i ledningarna släpper 
och det är itne bra. Då det är klart 
att det inte finns några risker med- 
ytvattnet har vi inte stängt, säger 
han.

Men hur vet ni att del inte finns 
några farligt höga vården, när ni 
inte ens mätt radioaktiviteten i vat
tentag?

- 1 Nordanstig har vi gjort 
mätningar i fuktig mark och hittat 
förhöjda värden, men inte farligt 
höga. Det är låga värden och vi vet 
att de gjort fler mätningar i Hudiks
vall och de värdena är också låga. 
Sannolikheten för att de skulle va
ra högre i Nordanstig är nästan lika 
med noll, säger Tommy Stener
gard.

Han anser att man skrämmer 
mer än det nyttar om man ifråga
sätter detta.

— Då skrämmer man folk och 
det kan skapa ohälsa. Det som 
hänt denna gång var inte farligt för 
oss, men det som skrämmer det är 
vad som händer på sikt. Vid en 
nästa olycka. Det kan vara lusen- 
falt värre, säger Tommy Stener
gard.

Inger Enros

Den 22/5 redovisas lokala gräsprovsmätningar i tabellform, kommenterade av läns- 

vererinären.

Birgitta Hambraeus

När så SSI får en rubrik i HT den 22/5 är det i en mycket kritisk intervju som 

gjorts med centerriksdagskvinnan Birgitta Hambraeus. Hambraeus som själv sitter 

i Strålskyddsinstitutets styrelse anser att: "SSI har till varje pris velat lug

na befolkningen. Man har uttalat sig tvärsäkert om mätvärdena och försäkrat att 

det är ofarliga halter radioaktivitet. Enligt min uppfattning bör institutet all

tid medge den genuina osäkerhet som finns".

Birgitta Hambraeus menar att strålningsläget i Gävletrakten är så allvarligt att 

hon, om hon vore gravid eller hade små barn, skulle överväga att resa bort en tid.
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Rosalie Bertell

I en annan artikel den 22/5 som inte är direkt relaterad till det aktuella läget 

i Gävleborgs län, refereras till den amerikanska cancerforskaren Rosalie Bertells 

forskning om följderna av lågdosstrålning. Bertell har talat på en internationell 

konferens om atomenergiorganet IAEA som anordnats av Folkkanpanjen mot kärnkraft. 

"Bertell är starkt kritisk mot den förhärskande metoden för att beräkna strålning

ens skadeverkningar och sätta gränsvärden som bland ändra IAEA och flertalet 

strålskyddsmyndigheter tillämpar. De försummar andra sjukdomar och dödsorsaker 

än cancer, de tar för lite hänsyn till de kombinerade effekterna av strålning 

från olika källor och som når kroppen på olika vägar, och gränsvärdena ligger i 

allmänhet på en 10 till 50 gånger för hög nivå".

Strålningsvärdena

För den direkta rapporteringen om de lokala mätvärdena, väljer HT under veckan 20 - 

24 maj flera olika framställningssätt.

I det fall provtagningen gett låga strålningsvärden anges detta inte i exakta tal: 

"Radioaktiviteten i marken i Nordanstig är nu nere i två till fyra gånger den natur

liga bakgrundsstrålningen. Den 6 maj var värdena betydligt högre och var i vissa fall 

10 gånger högre än normalt, -Jag tycker det ser bra ut nu säger hälsovårdsinspektör 

Tommy Stensgard, Nordanstigs kommun". (23/5)

En mätning som visat fortsatt höga värden på Hornslandet, redovisas i tabellform 

med angivande av exakta mätpunkter och strålningsvärden. (24/5) Tidningens journalist

er gör ofta egna kommentarer och jämförelser kring mätvärdena.
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Upsala Nya Tidning

UNT ägnar olyckan i Tjernobyl omfattande utrymme. Man rapporterar i stort sett 

utifrån samma aspekter som de övriga tidningarna och den ton man anslår under 

perioden är huvudsakligen lugnande och utredande.

Som enda tidning har man en lång, genomarbetad artikel om möjligheten att be

driva odling i ett kraftigt nedsmittat område efter en kärnkraftsolycka. Artikeln 

bygger på en utredning som gjorts av Institutionen för radioekologi vid Sveriges 

lantbruksuniversitet i Uppsala och ställer stora krav på läsarnas uthållighet. 

Andra- eller trediehands-upppqifter?

"Radioaktiva nedfallet- Högsta värdena i landet uppmätta vid Munga by”, är rub

riken på en stort uppslagen artikel den 14/5 som rapporterar om värden som är 

2 000 gånger högre än de normala.

"Är uppgifterna riktiga så känner vi endast till några få lika höga, väldigt 

lokalt uppmätta värden i landet. Ett högre, det som angavs på Gotland 29 april, 

visade sig härröra från en felmätning", säger avdelningsdirektör Christer Wiktors- 

son vid SSI. UNT hänvisar sedan till generalsekreteraren i Sveriges civilförsvars

förbund, Karl Gunnar Bäck; "Det är han som kontaktats av en person som antingen 

själv gjort mätningarna eller känner den som utfört dem."

"En Forsmarkanställd har med modernt mätinstrument från Forsmarksverket nätt 

radioaktiviteten runt och på en gård som jag uppfattade ligger i Munga by eller 

i dess närhet", säger Bäck.

Därpå analyserar man vad det eventuella mätvärdet kan ha för inverkan på de när

boende. SSI lovar att snabbt göra egna matningar på platsen och Karl Gunnar Bäck 

säger: "Vi måste ta folks oro på allvar. Det faktum att människor väljer att göra 

egna mätningar visar vilken uppenbar oro och osäkerhet som råder kring radiak- 

nedfalls- och kärnkraftsfrågan efter katastrofen i Sovjet".

Dagen därpå meddelas i en kort trespaltare: "Ny mätning visar: Mungavärdena in

te onormala".

Strålningsvärdena

Sifferangivelser för det radioaktiva nedfallet över Uppland ges endast i en kart

översikt den 17/5 som visar hur markstrålningen förändrats under två veckor. Det 

sägs också att SSI beslutat släppa ut korna på försök från en gård i vardera Gävle

borgs-



- 12 -
och Uppsala län, "Detta sedan man konstaterat att områden som Gävletrakten inte 

drabbats av alarmerande höga halter av radioaktivitet trots att strålningen varit 

högre än på andra håll i Sverige".

Privata initiativ

Temat mätning på privat initiativ återkommer den 17/5 under rubriken: "Ingen mät

bar strålning i Hallstavikområdet". I artikeln aktualiseras det faktum att delar 

av Uppsala län ligger inom riskzonen kring kärnkraftverket i Forsmark. Eftersom 

länsstyrelsen inte gett några direktiv om mätningar i Hallstavik, företog brand

förman Roine Harg på eget initiativ mätningar med den utrustning som ingår i brand

försvarets beredskap.

Roine Harg tycker att: "...det blivit något av hysteri i nyhetsförmedlingen kring 

kärnkraftsolyckan i Sovjet". "Alldenstund korna nu tillåts att vara ute på bete, 

har livet återgått till det normala i Norrtälje kommun. Det finns ingen orsak till 

oro", tillägger Roine Harg.

Friklassning

Den 20/5 meddelar UNT via SSI-chefen, Gunnar Bengtsson: "Uppland friklassas - bit 

för bit".

Artikeln andas pastoral försommarfrid; korna ska ut på bete, Bengtsson " strosar 

runt bland blommande gullvivor och gökärt". Guckuskon har decimeterhöga skott och 

murklorna som fanns på gården blev kvällsmat dagen innan. Apropå nedfallet från 

Tjernobyl säger Bengtsson: "Vår trygghet är ständigt hotad. Det enda vi riktigt 

säkert vet är att vi alla kommer att dö en dag". (Se bilaga 3 )

Rosalie Bertell

Också i UNT refereras till Rosalie Bertells föredrag hos Folkkampanjen mot kärn

kraft i Uppsala. (21/5) Artikeln som har rubriken: "Strålforskare om radioaktiva ned 

fallet: Allmänheten får inte veta sanningen", har ungefär samma infallsvinkel som re 

feratet i HT den 22/5 med den skillnaden att Bertells angrepp på myndigheterna inte 

betonas lika starkt.

Efter den inledande friklassningen av Uppsala län kring den 22 maj, avtar strål- 

ningsrapporteringen och intresset inriktas på de problem som lantbruket åsamkats 

pga motstridiga råd och föreskrifter.
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Även Enköpingstrakten hör till de av radioaktivt nedfall hårdast drabbade områ

dena. Men EP:S läsare får vänta på besked om detta ända till den 20 maj. De siff

ror som då anges är resultatet av gräsprovsmätningar på 15 platser runt om En

köping och ligger som högst på 20-25 000 becquerel per kilo gräs.

Hälsovårdsinspektören i Håbo kommun uttrycker den 21/5 förbittring över att man 

inte fått någon information från tillsynsmyndigheten, länsstyrelsen. "Jag har för

sökt nå ansvarig personal telefonledes. Tyvärr har jag inte kommit fram." "Livs

medelsverket är den enda myndighet som sänt oss rekommendationer hur problemet ska 

handhas", säger Lennart Ljungberg på hälsovårdsförvaltningen.

Reaktionen från allmänheten på de redovisade gräsproverna kommer omedelbart: 

"Hälsovårdsförvaltningen i Enköping blev nedringd under tisdagen efter EP:s larm

rapport igår om mycket höga förekomster om cesium". I artikeln som har den myck

et neutrala rubriken: "Korna får stanna inne", sägs också att: "Hälsovårdsinspek

tören Marianne Fex har på egen hand fått skaffa fram upplysning från olika myndig

heter. -Jag läser tidningarna och ringer och frågar, säger hon. Det är otillfreds

ställande" .

När så de exakta mätvärdena publiceras den 23/5 tas de stora rubrikerna fram: 

"Svår sommar för bönderna - Enköping och Håbo i svårast drabbade området". Jour

nalisten på EP beskriver situationen på länsstyrelsens informationscentral så här: 

"Ingen visste riktigt vad som gällde, och EP:s reporter fick själv gå omkring och 

samla ihop provresultaten från Enköping och Håbo. De låg utspridda på olika bord 

i det stora ledningsrummet". Byrådirektör Jan Edenkvist gjorde inget för att 

dölja förvirringen: "Det kommer så många olika uppgifter från olika håll från 

folk som egentligen inte vet vad de pratar om", menade han.

Mätresultaten redovisas i en detaljerad tabelluppställning och EP:s läsare får 

till slut också veta vad enheten becquerel står för.
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II Lantbruksproblem

Det betesförbud för mjölkdjuren som införs under första veckan efter olyckan i 

Tjernobyl kommer att gälla under en längre tid för lantbruket i Uppland, Hälsing

land och Gästrikland. På många gårdar tar fodret snabbt slut och läget på betes

fronten blir ett huvudtema i lokaltidningarnas rapportering under perioden. Flera 

lantbrukare bestämmer sig för att släppa ut korna, hellre än att låta dem äta då

ligt fjolårsgräs och tidningarna illustrerar gärna de mjölkhanteringsproblem som 

uppstår med bilder av mjölk som hälls ut på ladugårdsbacken eller ner i gödselbrun

nen.

Gefle Dagblad

Den 15/5 möter GD;s läsare bonden Karl Meier och hans glada kossor. "I går släpp

te Karl Meier i Marma ut sina kor. De hoppade och skuttade av glädje. Men deras 

mjölk kastas. -Jag hoppas fler gör som jag, säger Meier."

Karl Meier är säker på att han får betalt för sin mjölk. Det är också Per Lund

gren, VD för Gefleortens Mejeriförening. "Mejeriet mäter hur mycket som finns i 

mjölktanken och tar prover. Sedan får Meier sina pengar."

Artikeln följs upp den 17/5 under rubriken: "Korna äter gräs och mår bra - men 

all mjölk hälldes ut". Tankbilen som skulle ha hämtat 2 500 liter mjölk fick 

åka med oförrättat ärende. "Vi vet inte riktigt var vi ska göra av den än. Den 

kanske blir gödsel. Eller också häller vi den någon annanstans där den inte kan 

skada", säger Hildemari Meier som är kritisk mot de svenska myndigheterna: "Det 

är bedrövligt att det ska ta sådan tid att få ut information. Det känns inte bra". 

Artikeln om Meiers kor åtföljs av en intervju med Gefleortens Mejeriförenings 

VD som garanterar att: "... den mjölk som säljs i butikerna inte har påverkats 

av några farliga ämnen. -Vi är benhårda mot bönderna, för oss gäller det att be

hålla kundernas förtroende".

Katastrof ?

En lantbrukare som inte följt Meiers exempel är Ingrid Åström-Nordin i Vallsbo, 

Ockelbo. "Vi brukar alltid släppa ut korna vid den här tiden på året. Får vi inte 

göra det den närmaste tiden blir det katastrof", säger hon. "Vad ska vi göra?

Vi får ingå besked alls."
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Lantbruksnämndens direktör, Haldo Ericsson säger i samma reportage: "Det här är ett 

nytt problem för oss. Självklart måste vi försöka hjälpa till och förmedla foder om 

det är möjligt".

Långsiktiga verkningar

Verkningarna av det radioaktiva nedfallet som tidigare betecknats som snabbt 

övergående, framstår nu alltmer som långsiktiga. I GD meddelas den 17/5 att kon

troller nu också görs av andra livsmedel än mjölk: "I går beslöt Statens strål- 

skyddskontor (SSI) att matvaror som kommer från Gävleområdet ska testas innan 

de säljs. Strålhalterna i kött kommer att mätas redan vid slakterierna. Kon

trollerna kommer att ske under en lång tid framöver. Minst två år".

Hobbyodlarna får rådet: "Sanera ditt trädgårdsland", från en fysiklärare i Gävle. 

Åtgärden består i att man tar bort tre centimeter av matjorden och på så sätt 

kan radioaktiviteten minskas med tre fjärdedelar.

GD låter även artiklarna om lantbrukets problem ofta avslutas med lugnande be

sked till allmänheten. Så får t ex länsveterinären i Gävle avrunda en redogörelse 

för fodersituationen med en försäkran om att "ingå enskilda människor löper någon 

risk enbart på grund av den förhöjda cesiumstrålning som nu uppmätts".

"Slå slåtter och vall!"

Samtidigt som SSI ger klartecken för bönderna i vissa delar av Gästrikland att släp

pa ut samtliga djur, uppstår nya problem för jordbrukarna. Dessa uppmanas nu att slå 

slåtter och vall och sedan gräva ned gräset.

I en artikel den 23/5 "rasar" bönderna mot vad de uppfattar som en skrivbords

produkt från myndigheterna: "Gräset är alldeles för kort. Med vanliga höbärgnings- 

redskap kan vi helt enkelt inte slå slåttern nu", säger lantbrukaren Lennart 

Ohlsson. "Vi brukar börja strax efter midsommar. Tar vi bort det som redan vuxit 

upp dröjer det ända in i juli-augusti innan vi kan ta vara på höet. Vi vet hur 

blöt den svenska sommaren brukar vara."

På Lantbruksnämnden säger man sig vara väl medveten om problemen och avvaktar 

med att utfärda kompletterande instruktioner tills man fått svar på flera gräs

prover i distriktet.

SSI försäkrar att det som slås inte utgör någon strålningsrisk, men påpekar att 

det bör förvaras så att ingå djur kommer åt att beta av det.
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Den 23/5 kommer jordbruksministern till Gävle för att gjuta olja på vågorna. GD 

rapporterar om besöket under rubriken: "Svante lovar hjälp".

Frågan om slåttern ger upphov till en öppen konflikt mellan å ena sidan Lantbruks- 

styrelsen;å den andra bönderna och Lantbruksnämnden i Gävleborgs län. Detta skildras 

under rubriken: " 'Dubbla budskap'”: (24/5)

”DUBBLA BUDSKAP”
■ ■ Lantbruksstyrelsen 
har nu skickat ut brev direkt 
till bönderna i Gävle kom
mun, Sandviken, Årsunda 
och Österfärnebo försam
ling. I brevet uppmanas 
dessa bönder att slå såväl 
betes- som slåttervallar.

Trots att bönderna i övriga 
länet inte fått denna direkta 
uppmaning kan inte deras 
områden friklassas.
—lVill man hårddra det så kan 

man tycka att det här är motstri
diga uppgifter, medger Ingrid Jar- 
lebring på lantbruksnämnden i 
Gävle.

Lantbruksstyrelsen har alltså 
vänt sig direkt till bönderna i 
Gävle, Sandviken, Årsunda och 
österfärnebo. Dessa bönder upp
manas att slå slåtter- och betesval
lar.

Den uppmaningen har retat

Och lantbruksnämnden ger 
bönderna rätt.

— Bönderna bör vänta tills vi 
fått analysresultaten, innan de 
slår slåttern, säger Ingrid Jarle- 
bring på lantbruksnämnden.

Så ni rekommenderar bön- . 
derna att inte följa lantbruks- 
styrelsens uppmaning?
— Ja.

Kunde inte lantbruksnämn
den samarbetat med lantbruks
styrelsen så att ni gått ut med 
liknande information?
— Jo, vi försökte, men lyckades 

inte, säger Inger Jarlebring. Trots 
att det bara är vissa delar av 
Gävleborg som bedöms ha så 
höga strålningsvärden att lant
bruksstyrelsen gått ut med upp
maningen till bara dessa bönder, 
innebår inte detta att övriga om
råden är friklassade.

Den första friklassningen i Gäv
leborg kan ske tidigast på söndag.

— STEFAN HELTE

Genetiska skador

Gävletrakten är nu friklassad för bete. Men det övertygar inte Per Enoksson i 

Torsåker: "Jag vågar inte släppa ut alla djuren förrän jag blivit övertygad om 

strålningens ofarlighet", säger han. "Går djuren ut och äter av det bestrålade 

gräset lär inte skadorna ge utslag första dagen. Istället kommer de genetiska 

skadorna smygande efter år. Det vill jag inte vara med om", avslutar Enoksson.(24/5)

Drick mjölk

Med rubriken i form av en reklamslogan avslutas den undersökta periodens rapporte

ring i Gefle Dagblad om jordbrukets problem efter Tjernobyl-olyckan: "Drick mjölki", 

uppmanar chefen för Gefleortens mejeriförening.
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Hudiksvalls-Tidningen

HT aktualiserar tidigt de förluster som hotar jordbrukarna till följd av det ra

dioaktiva nedfallet. Läget beskrivs som oklart: "Men det är uppenbart att skade

ståndskrav från böndernas sida kommer senare", säger en representant för LRF 

den 14/5.

Rabarber
Den ovisshet som uppkommit hos allmänheten om vad man bör undvika att äta, sking

ras inte helt av svaren på de frågor HT ställt till Livsmedelsverket i Uppsala: 

"Rabarber borde nog ingå i de grönsaker som man inte bör äta. Arne Andersson sä

ger dock att eftersom rabarberns krona är så stor så tar den emot det radioaktiva 

nedfallet och att det tar lång tid innan det når in i själva grönsaken".

"Hur är det med murklor? Kan man göra te av björkblad? Hur är det med dillen, 

persiljan och gräslöken?", är frågor som lämnas obesvarade.(14/5)

Organisation

Att bönderna och deras organisationer och företag är snabbare och effektivare än 

myndigheterna, framgår av flera artiklar i HT. Under rubriken: "Mejeriet i Boll

näs hjälper med hö-förmedling", berättas om hur såväl foder- som informations

problem löses: "För att inte höpriserna skall raka i höjden vid en längre tids 

foderkris vill inte Erik Nilsson uppge för HT vilka bönder i Bollnäs-området som 

har hö kvar till försäljning. -Det finns då risk för att andra ringer till dem 

och trissar upp priset vilket vi vill hålla på en rimlig nivå". (15/5)

Mejeriföreningen i Södra Hälsingland samlar nu också in all tillgänglig informa

tion som gått ut från exempelvis SSI. Medlemmarna kan ringa och få information 

i frågor som rör den rådande situationen.

Kritik mot myndigheterna framförs på nytt av Birger Olsson, ombudsman på LRF 

för Hälsingland: "...det är en stor brist i organisationen här i landet i och med 

kärnkraftsolyckan. Det totala kunnandet runt om i landets kommuner borde kunnat 

utnyttjats bättre. ...Bara det faktum att folk åker1 från Stockholm för ätt mäta 

i Gävle och se om området kan friförklaras, tyder på dålig organisation".

För att klara höleveranserna har LRF bildat en"krisgrupp"tillsammans med repre

sentanter för mejeriföreningar, lantmannaföreningarna och Lantbruksnämnden. "För 

att kunna frakta det hö som förhoppningsvis kan skaffas fram måste en transport
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flotta organiseras. Här förväntar sig krisgruppen hjälp från länsmyndigheter 

och militärer", skriver HT den 17/5.

Osäkerhet och villrådighet

Osäkerheten bland jordbrukarna är stor på flera områden: "Ska man gödsla vallar

na när man inte vet om det blir tillåtet att skörda dem?", frågar sig Åke Anders

son i Fiskeby. "Det är många frågetecken, och Åke Andersson konstaterar att han 

varit bonde i 36 år och aldrig kunnat drömma om att hamna i denna situation. Efter 

att till en början varit invaggad i en falsk säkerhet, enligt den information SSI 

lämnade, är Åke Andersson nu mycket misstänkt på att allvarliga faror kan lura", 

konstaterar tidningen. (22/5)

Uttrycken för oro, villrådighet och kritik ökar fram till den 23/5 då Lantbruks

nämnden i Gävle rekommenderar Hälsinglands bönder: "Jobba med vårbruket som van

ligt" .

Som klimax i HT:s artikelserie om jordbrukarnas problem framstår reportaget den 

22/5 om Anders J Eriksson i Forsa som ser långtgående konsekvenser av "detta 

brott mot naturen"' (Se bilaga 4)
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Upsala Nya Tidning

Den befarade foderbristen i Uppsala län, och dess eventuella följder, redovisas 

i UNT i en översiktlig rapport den 17/5. Lantbruksdirektören i Uppsala redogör 

för en enkätundersökning som gjorts av mejerierna.Lantbruksnämnden sägs också ut

nyttja den organisation som används vid skördeskador, för en detaljerad undersök

ning av läget i Syduppland.
I artikeln som har rubriken: "Släpper ut korna och kastar mjölken", sägs också 

inledningsvis att flera bönder redan släppt ut sina djur på bete.

Nästa artikel om jordbrukets problem kommer den 23/5 och har rubriken:"Betet 

hotat även nästa år". Innehållet är dock inriktat på de akuta problemen kring 

slåttern och fodertillgången. Uppgifterna bygger på information från SSI och 

Lantbruksstyrelsen via Gunnar Bengtsson.

De aktuella mätresultaten som kan få inverkan på andra livsmedel än mjölken, 

sägs visa på strålhalter upp till 160 000 becquerel per kvadratmeter. UNT konsta

terar att gränsvärdet ligger på 1 000 becquerel.

Karl Meier
Den 22/5 möter också UNT:s läsare Karl Meier och hans kor. I rubriken sägs att 

han tvingas slå bort 1 500 liter mjölk om dagen; en siffra som i texten reduceras 

till 1 300.

Meier som i GD den 15/5 sägs ha släppt ut korna på eget initiativ och hoppas att 

flera ska göra som han, ingår nu i en studie vid Lantbruksuniversitetets radio

ekologiska institution. Man avser att dag för dag mäta mängden radioaktiva ämnen 

i mjölken från de utebetande korna. Enligt Ake Eriksson vid radioekologiska insti

tutionen ligger mätresultaten på den nivå man förväntat sig; dvs under gränsvär

det för livsmedel som är 300 becquerel.

Friklassning

Friklassningen av Uppsala län sker etappvis med början i de södra delarna. Den 22/5 

är all betesmark söder om Uppsala friklassad, medan bönderna i norra Uppsala län 

samt delar av Gävleborgs- och Västmanlands län uppmanas att fortsätta hålla sina 

betesdjur inne.
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Jordbruksministern besöker även Uppsala och den 24/5 kan UNT meddela att 2 500 

hårt drabbade jordbrukare utlovas full ersättning.

Kritik

Under rubriken: "Aldrig får vi raka besked", återges kritik mot Lantbruksstyrelsen 

för dess rekommendationer till bönderna att hälla ut mjölken och slå vallarna. "Det 

är lätt för pappersgubbar att sitta och räkna ut hur det bör vara, men verklighet

en är något helt annat", säger en ung lantbrukarhustru i Östhammar. (24/5)

Enköpings-Posten

När det kring den 20/5 står klart att också Enköpingstrakten drabbats av det radio

aktiva nedfallet, får läsarna ett par direktrapporter om jordbrukarnas problem med 

foder, gräsvallar och kasserad mjölk.

Flera lantbrukare ger den 23/5 uttryck för ilska och raseri över det som drabbat 

dem: "Jag släpper snart ut mjölkkorna. Sedan kan ju kärnkraftsförespråkarna komma 

hit och dricka mjölken!", säger Sören Lansfors i Långtibble.

En representant för Uppsala läns husdjursförening är kritisk till de rekommenda

tioner som Lantbruksstyrelsen gett bönderna: "Rekommendationerna är en ren tjäns

temannaprodukt. Om några av våra förtroendevalda inom LRF hade varit med hade det 

inte sett ut så här. De arbetar praktiskt med lantbruk och inser hur ogenomför

bart det här är", säger Gunbert Axelsson.

Om bristen på mätresultat säger han vidare: "Vi skäller på öststaterna för att 

de inte lämnar ut upplysningar, men det är ju precis lika illa här. ...Den här 

kärnkraftsolyckan kan resultera i att en massa mjölkkor måste slaktas. Många lant

brukare har fått vad de tål i form av ekonomiska pålagor. Vi talar om fler cancer

fall, men. det blir nog också några självmord bland bönder".
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III Informationsproblem

Den kritik mot informationen som framförs kommer från såväl allmänheten som före

trädare för bönderna och tjänstemän vid lokala myndigheter, och riktar sig fram

för allt mot motsägelser och oklarheter i uppgifterna från SSI. Länsstyrelserna i 

de två mest strålningsdrabbade länen anklagas för brist på beredskap och ovilja att 

lämna ut rapporter och bedömningar av strålningsläget.

Informationsproblemen behandlas vanligtvis i samband med övriga problem för t ex 

lantbrukarna och har också berörts i de föregående översikterna. Följande pre

sentation gäller artiklar som i huvudsak är inriktade på informationsfrågorna.

Gefle Dagblad

" 'Ett informationsproblem'" är GD:s 20-mm rubrik den 22/5 till en artikel kring 

SSI-chefen Gunnar Bengtssons besök i Gävle."Strålningen är till 80 procent ett 

informationsproblem och till 20 procent ett strålskyddsproblem", anser Bengtsson. 

"Syftet med all vår information är att tala om hur farlig strålningen är. Inte att 

tala om att den är ofarlig. Men med den informationen ska sedan människor kunna 

vidta skyddsåtgärder utifrån sin egen bedömning."

Att SSI och övriga myndigheter misslyckats på den punkten hävdar en Gävlebo någ

ra dagar tidigare:"Ni måste informera på ett vettigt sätt", säger Åke Eriksson 

som i artikeln får epitetet trebarnsfar. "Jag tror jag är en normalbegåvad person, 

men nu kan jag absolut inte omsätta all den information jag får till praktisk hand

ling", säger han.

Eriksson är också kritisk mot politikerna på såväl lokal som central nivå som 

han anser "lämpat över ansvaret på experterna". "Jag tillhör normalt inte de som 

går ut i den allmänna debatten, men det är allvarligt när vi inte behärskar det 

elementära, att ge information som folk förstår". (17/5)

Men inte heller experterna är nöjda med informationen:(Se nästa sida,"Radonexpert")
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Radonexnert 
till myndigheterna:

— Säg vad
nedfallet
innehåller
■ ■ — Myndigheterna 
måste gå ut och tala om 
vad det radioaktiva 
nedfallet innehåller, de 
olika ämnenas farlighe
ter och vilka halter det 
rör sig om.

Det kräver Bengt 
Erikson, radonexpert 
på byggforskningen i 
Gävle.
— Jag förstår att männi

skor är oroliga. Myndighe
terna måste skärpa sig och 
förklara vad det radioaktiva 
nedfallet innebär och göra 
det begripligt så att vi vet att 
vi kan lita på myndighe
terna, säger Bengt Erikson.

Han är själv inte orolig för 
effekten av nedfallet över 
Gävle-Sandviken.

— Jag har räknat fram att 
strålningen motsvarar en 
förhöjning av radonhalten 
med cirka 40 becquerel. Och 
det är en försumbar förhöj
ning när det rör sig om så 
kort tid.

Gränsen för radonhus lig
ger på 400 becquerel per 
kubikmeter luft. Bengt Erik
son har hittat radonhus med 
värden på upp till 15 000 
becquerel. Då är det hälso
farligt. De som bor i ett 
radonhus med 2 500 becque
rel år ut och år in kan räkna 
med att drabbas av lungcan
cer om 20 år.

Det som oroar Bengt Erik
son mest är bristerna i den 
svenska beredskapen.

— Det - måste göras or
dentliga mätningar. Det har 
inte varit någon riktig kon
troll i olika delar av landet. 
Och man måste se över 
larmsystemet. Människor 
måste upplysas om vad man 
ska göra om det går ett larm 
om ett radioaktivt utsläpp. 
Nu fanns det inte ens jod
tabletter om det skulle be
hövas.

— ANITA JOHANSSON

(15/5)

Också mellan myndigheterna har störningar i konmunikationen förelegat eller infor

mationen rent av uteblivit helt. Flera kommunala tjänstemän omvittnar erfarenheter 

liknande Per Åslunds i Hofors: (Se nästa sida, "Upprörd hälsoinspektör'

# Myndigheterna måste 
skärpa sig, säger Bengt 
Erikson, radonexpert på 

byggforskningen.
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Unnrörd
hälsoinspektör:

— Vi får ingen 
information
■ ■ — Vi har fått ett 
papper från Statens 
strålskyddsinstitut. Det 
är allt.

Per Åslund hälso
vårdsinspektör i Hofors 
är mycket upprörd över 
bristen på information 
om det radioaktiva ned
fallet över Gästrikland.
— Vi har fått samma tele

fonnummer till SSI som all
mänheten. Vi har ringt och 
ringt, men inte kommit 
fram.

— Vi kollade med länssty
relsen när de första nyhe
terna korn. Där visste man 
ingenting. De visste inte ens 
var SSI:s mätstationer 
fanns.

— Vi har inte fått någon 
information om bakgrunden 
till olyckan, uppgifter om 
vad nedfallet innehållit. 
Ingenting.

— Vi får meddelanden 
om olika mätresultat från 
länsstyrelsen, men det är 
det enda. Vår länsstyrelse

• Ett endo papper hor vi 
fått från SSI, säger en 
fortvivUid Per Åslund, häl
sovårdsinspektör i Hofors. 
ligger åtta mil från Fors- 
mark. Där ska det finnas 
beredskap för en sådan här 
olycka. Vi borde veta i för
väg vad vi ska göra vid ett 
radioaktivt utsläpp.

Nu har Per Åslund fått all 
information via massmedia.

— Först går de ut och 
lugnar folk. Sedan säger de 
att barn inte ska leka i 
sandlådan och sedan att 
korna ska vara inne. Samti
digt finns ingen anledning 
till oro. Jag tycker läget är 
förtvivlat, säger Per Åslund.

Gefle Dagblad torsdag 15 maj 1986

Landshövdingen i Gävle, Hans Hagnell, hänvisar från länsstyrelsens horisont till 

regering och riksdag i Stockholm: "De har bestämt att länsstyrelsen i de län där 

det finns kärnkraft ska ha beredskap för en olycka. Men atommolnen stannar inte vid 

länsgränsen. Inte ens vid nationsgränser. Det kommer att finnas 500 reaktorer värl

den över. En olycka kommer att hända igen. Det här visar att de som sitter i Stock

holm och bestämmer har tänkt fel". (16/5)
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Hudiksvalls-Tidningen

"Informationen vi fått är under all kritik, och varje gång man hoppas på ett för

tydligande blir uppgifterna än mer förvirrande." Det säger Ulla Granberg (c) i en 

interpellation till landstingsrådet Arne Carlsson i Gävleborgs läns landsting, där 

hon ställer frågor om sjukvårdsberedskapen i länet. Uppgifterna återfinns i HT 

den 22/5 under rubriken: "Kräver bättre information om nedfallet".

På nyhetsplats dagen därpå kommenteras den telefonsluss som länsstyrelsen i Gävle 

öppnat till allmänheten!

Ring för 
besked

Informationen till all
mänheten om strålningen 
i länet ökar. Länsstyrelsen 
i Gävel håller nu en tele
fonsluss öppen och svarar 
där på allmänhetens frå
gor. Den kommer vara öp
pen under fredagen mel
lan klockan 10.00 till 16.00.

Länsstyrelsen har annars varit 
ganska sparsam med råd och re
kommendationer till allmänheten 
sedan kämolyckan i Tjemobyl för 
snart tre veckor sedan. De har fått 
mycket kritik över detta och nu har 
de tagit åt sig av den.

Man har samlat de strålexperter 
som finns i länet under ett tak. Folk 
från landsting, länsstyrelse och 
lantbruksnämnden har sedan nå
gra dagar svarat på folkets frågor. 
Telefonnumret dit är 026-17 17 50.

Kanske man genom detta kan få 
ett mindre glapp mellan den gans
ka kyliga attityd många experter 
visar, och allmänhetens oro.

När det gäller frågor om livsme
del och jordbruk kan man rikta sig 
direkt till Lantbruksnämnden un
der lördag och söndag. Då kommer 
folk därifrån att sitta och lyssna, 
och försöka ge så göda svar man 
kan. Detta under hela förmid
dagarna på telefon 026-18 00 50.
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Upsala Nya Tidning

Informationsproblemen är inget självständigt tema i UNT under perioden 12 - 24 maj. 

Förutom en rubrik om SSI:S skriftliga information till hushållen i "Gävle-Uppsala- 

Västerås-triangeln"och en kort notis om en inställd hearing om "kärnkraftskatastro- 

fen i Sovjet”, behandlas ämnet endast den 22/5 i samband med den fördröjda infor

mationen om strålningsläget i Enköping. Länsstyrelsen i Uppsala län har vägrat läm

na ut mätresultaten från området och istället hänvisat kommunens tjänstemän till 

SSI. "...kärnkraftsgruppens huvudfunktion borde vara att vidarebefordra den här 

typen av upplysningar, i synnerhet till andra myndigheter som kan hjälpa till med 

att ge korrekt och utförlig information till oroliga människor som hör av sig", 

säger Marianne Fex, hälsovårdsdirektör i Enköpings kommun till UNT.

Enköpings-Posten

I EP framstår bristen på information från länsstyrelsen som ett problem med under- 

dimensionerade telefonväxlar. Hälsovårdsinspektören i Håbo, Lennart Ljungberg 

säger: "Jag har försökt nå ansvarig personal telefonledes. Tyvärr har jag inte 

kommit fram".

Någon uppföljning av den uteblivna informationen i Enköping görs inte, trots att 
såväl enskilda som tjänstemän i kommunen ger uttryck för kritik mot bristen på 

kommunikation mellan myndigheterna på läns- och kommunnivå.
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Omfång

Rapporteringens omfång har måtts i antal artiklar per dag. I rubrikförteckningen 

har artiklarna dessutom ställts upp efter varje enskild artikels omfång så att ru

briken till den längsta,står högst upp och den kortaste alltså, längst ned.
Av diagrammet på sidan 28 framgår förändringarna över tiden, sett till så

väl omfång som bearbetningsgrad. Från den 12/5 till den 14/5 sker i stort sett en 

fördubbling av antalet artiklar (från 12 till 26), och en ytterligare ökning den 

22/5 till drygt 30. Den nivån förblir sedan konstant, trots att UNT avstår helt från 

att behandla ämnet Tjernobyl den 23/5 och EP inte utkommer lördagen den 24/5. En 

halvering av antalet artiklar den 20/5, i förhållande till omgivande dagar, kan 

eventuellt förklaras med att denna dag är en måndag.

Länsvis jämförelse

Inget av de två länen är vid undersökningsperiodens utgång helt friklassat, varför 

läsarintresset torde vara lika stort i Gävleborgs- som i Uppsala län fram till den 

24/5. Med hänsyn till de sammanlagda upplagesiffrornas storlek och därmed den redak

tionella kapaciteten i de båda länens tidningar, kunde man ha väntat fler artiklar 

i Uppsala-tidningarna. Dock upptar de båda Gävleborgs-tidningarnas, GD och HT, rap

portering 60 procent av det totala omfånget (samtliga artikeltyper). Skillnaden kan 

inte förklaras med att man på Enköpings-Posten först den 20/5 får klart för sig att 

också Enköpings-trakten hör till de mest drabbade områdena. Denna vetskap ökar an

talet artiklar mellan första och andra veckan med endast fem stycken.

Rapporteringens tyngdpunkt

I Gefle Dagblad är antalet artiklar (3) störst den 21/5. Den dagen svarar SSI-chef- 

en, Gunnar Bengtsson på läsarnas frågor och man gör något av ett temanummer på Tjer

nobyl, där samtliga teman finns representerade i 13 artiklar.

Hudiksvalls-Tidningens rapportering har sin tyngdpunkt den 22 och 23 maj med 13 

artiklar per dag. Förutom redogörelser för strålningsläget, behandlar artiklarna 

den framväxande kritiken mot myndigheternas agerande i såväl informationsfrågor 

som rekommendationer till lantbrukarna.

För UNT;s del, vars egna rapportering under perioden upptar hälften så många artik

lar som i HT, är 24 maj den omfångsrikaste dagen med 11 artiklar på temat Tjernobyl.
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Artiklarna är relativt korta och har till övervägande delen notiskaraktär. Inne

hållet i dessa saknar tematiskt samband.

I Enköpings-Posten slutligen, når rapporteringen sin kulmen den 23/5 med sju egen- 

producerade artiklar. Fördröjningen i informationen kring strålningsläget i Enköp

ing gör att de förklarande artiklarna om strålningsmätningens olika enheter samt 

tabeller över mätresultat, kommer läsarna till del först nu. Dessutom framträder 

ett par jordbrukare, vars kritik mot bl a Lantbruksstyrelsens rekommendationer 

mynnar ut i en allmän kärnkraftskritik.

Bearbetningsgrad
Berabetningsgraden har som tidigare nämnts (sid 2) klassificerats på tre nivåer; 

den högsta bearbetningsgraden har de egenproducerade artiklarna. En länsvis jäm

förelse visar också här att tidningarna i Gävleborgs län, ägnar följderna av olyckan 

i Tjernobyl ett större intresse. Det totala egenproducerade materialet upptas till 

67 procent av artiklar i GD och HT. Den lokala rapporteringen kommer också igång 

tidigare i Gävleborgs- än i Uppsala län.

Antal artiklar (3) fördelade på olika teman:

Markbeläggnings- GD HT UN T EP
totala ant.art. 
per tema

i procent 
av samtl.art

problem 35 12 12 7 66 40

Lantbruksproblem 20 18 13 10 63 38

Informations- 13 9 3 2 27 16
problem
Övrigt 1 3 6 0 10 6

Totala antalet artiklar
per tidning 69 42 36 19 166



Diagram 1. Antal artiklar per dag och bearbetningsgrad
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UTKOMMER EJ

Artiklar (1),(2) Artiklar (3)
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3 Jämförelse mellan tidningarna

Hur förhåller sig de fyra lokaltidningarna till den information om strålningens 

effekter som myndigheterna ger? Söker man andra experter än SSI:s talesmän för att 

balansera den officiella versionen? Hur speglas uttrycken för allmänhetens oro i 

rapporteringen? Finns det en tendens till dramatisering av händelserna?

Med hjälp av bl a dessa frågor görs i följande avsnitt en jämförelse av de utmär

kande dragen i de olika tidningarnas lokala material.

Gunnar Bengtsson uttrycker i Gefle Dagblad den 22/5 intensionerna bakom SSI:S in

formation så här: "Syftet med all vår information är att tala om hur farlig strål

ningen är. Inte att tala om att den är ofarlig. Men med den informationen ska sedan 

människor kunna vidta skyddsåtgärder utifrån sin egen bedömning".

I GD och HT framkommer starka reaktioner från såväl allmänhet som politiker och 

fristående experter som visar att SSI misslyckats i sina avsikter. Informationen 

uppfattas, trots sin pedagogiska visualitet med måttstockar och trädklättrande barn 

som väg, motsägelsefull och framför allt selekterad i avsikt att förhindra panik

reaktioner. Kanske uttalanden som :..JVi bedömer att det är större risker med att 

vi går ut och ger komplicerade förhållningsorder. Om jag förbjuder mitt barn att 

klättra i träd, då tror jag att det bara klättrar ännu högre", visar hur SSI 

också ser på informationsproblemen.

Gefle Dagblad

I GD mobiliseras kring den 13/5 stora redaktionella resurser för att informera lä

sarna om det radioaktiva nedfallet och dess verkningar. Förutom detaljerade angi

velser av lokala mätvärden och expertkommentarer till dessa, utgör riskerna för 

framtida cancerfall samt rekommendationer kring livsmedlen viktiga aspekter i rap

porteringen. Utmärkande för GD är den vikt man fäster vid de exakta mätvärdena) 

låga som höga, trots att de ändras från dag till dag.

Att journalisterna är kritiska till SSI:s information framgår av flera artiklar. 

Ändå fortsätter man under hela perioden att anlita strålskyddsinstitutets tjänste

män för expertkommentarer, även om andra också tillkommer. Ett porträtt av SSI- 

chefen har en tydlig inriktning mot "human touch" och folklighet. Bengtsson be

skrivs som trygg, klok och spontant öppen.

Den kluvenhet man visar i sin inställning till SSI är inledningsvis också tydlig
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vad beträffar strålningens farlighet. Artiklar med ett pedagogiskt, utredande 

innehåll, åsätts ofta en hotfull rubrik. Och redogörelser för risker med förhöjd 

radioaktivitet avslutas ofta med lugnande kommentarer som förtar allvaret i det man 

redogjort för.

Rapporteringen på temat Tjernobyl är som tidigare nämnts, mycket omfattande i 

Gefle Dagblad. Antalet artiklar är så stort och aspekterna så många, att man som 

läsare, tvärt emot vad som väl måste vara avsikten, upplever den som fragmentarisk 

och svår att ha som utgångspunkt för egna riskbedömningar. Det kvarstående intryck

et av GD:s journalistik under den undersökta perioden, sammanfaller med den bild 

tidningen ger av allmänhetens reaktioner på händelserna: Man uppfattar dem som dra

matiska och synnerligen oroande. Frågan man ställer sig är om det är resultatet av 

ett växelspel mellan tidningen och dess läsare.

Hudiksvalls-Tidningen

I förhållande till sin upplagestorlek är HT den tidning som anslår de största re

surserna till Tjernobyl-rapporteringen under perioden 12 - 24 maj. 

Rubrikformuleringarna kring strålproblemen är neutrala och bevakningen är av över

gripande karaktär. Tidningens centerpartistiska profil märks klart i den tidiga in

riktningen mot de problem som uppstår för jordbruket. Man tycks ha väl etablerade 

kanaler till en mängd experter på de olika områden som aktualiseras och avstår helt 

från SSl:s bedömningar av läget.

Kopplingen mellan olyckan i Tjernobyl och kärnkraftens användning i Sverige aktua

liseras oftare i HT än i de andra tidningarna och Folkkampanjen mot kärnkraft fram

står som en ännu livaktig organisation vars informationsmöten samlar stora skaror 

av åhörare. HT är också den tidning som ger de flesta och starkaste uttrycken för 

myndighetskritik.

Någon "allmänhet" utanför bondeleden kommer inte till tåls i HT. Inte heller ges 

uttryck för att strålningsriskerna väckt någon oro hos läsarna för eget vidkommande. 

Det är djuren och livsmedlen nen oroar sig för. Men mest är man arg eller besviken 

på myndigheter på alla nivåer som man anser inte tagit sitt ansvar.
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Upsala Nya Tidning

Av UNT:s 36 egenproducerade artiklar under perioden 12 - 24 maj publiceras 16 styck

en under två dagar av den andra veckan. De lokala aspekterna på Tjernobyl-olyckan 

framträder inte lika tydligt som i GD och HT, och nämns förutom i "tidningsankan" 

om mätningarna i Munga inte alls förrän den 17/5.

Rubriksättningen är typografiskt jämförelsevis återhållsam och språkligt neutral. 

Expertkommentarerna står till övervägande delen SSI för, vars information vidare

befordras som oproblematisk. Vid en jämförelse mellan GT och UNT, måste man ställa 

sig frågan om UNT redigerat bort vissa delar av SSI:s information för att få fram 

en entydig bild, eller om GD just tagit fasta på det som varit oklart och motsägel

sefullt .

Någon tydlig inriktning mot kritisk granskning av myndigheternas agerande i sam

band med det radioaktiva nedfallet finns inte. Rapporteringen är också i långt 

mindre grad än i GD och HT, inriktad på allmänhetens eller böndernas reaktioner. 

Bristen på återkoppling till läsarna märks inte minst i behandlingen av informations- 

temat, där UNT berör problemen i tre artiklar, medan t ex GD har 13 stycken.

Enköpings-Posten

EP skiljer sig från de övriga tidningarna inte bara vad beträffar omfånget av rap

porteringen. Tjernobyl-olyckan behandlas inte som ett tema: dvs artiklarna åter

finns inte samlade utan utspridda och insprängda i övrigt nyhetsmaterial. Bara en 

gång under första undersökningsveckan finns en artikel med på första sidan; och 

då under rubriken: "Strålningsrisken över om en vecka".

När man till slut presenterar fakta för sina läsare (20/5) berömmer-man sig av 
att ha gett en "larmrapport" och den journalistiska dramatik man gått miste om,

återhämtas nu snabbt med hjälp av jätterubriker och arga bönder.

Har händelserna efter olyckan i Tjernobyl behandlats som andra större nyheter, eller 

har man med tanke på de många berörda människorna, utvecklat någon form av”kriskod" 

som mer syftar till att lugna än att allsidigt belysa händelserna?
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Vad beträffar den journalistiska utformningen har man använt sig av samma verk

ningsmedel som i annan nyhetsrapportering frånsett att antalet artiklar i de flesta 

fall varit större och att intresset varat längre än vid andra händelser.

Frågan om hur man uppfattat sina roller som förmedlare av samhällsinformation re

spektive kritiskt granskande instans kan inte ges något generellt svar. De båda 

Gävleborgs-tidningarna GD och HT har i större utsträckning gjort sig till tolk för 

en oroad allmänhet och säkert därmed också speglat sin egen frustration inför upp

giften att informera om något så abstrakt men ändå påtagligt som plötsligt drabbat 

regionen. Kritiken mot myndigheterna på olika nivåer och ur olika synvinklar blir 

också starkare i de båda Gävleborgs-tidningarna eftersom engagemanget varit djupare. 

Att intresset för en nyhet minskar i förhållande till avståndet är ett kommunika- 

tionsteoretiskt "axiom". I jämförelsen mellan Gävleborgs-och Uppsala-tidningarna, 

förvånas man dock över att skillnaden är så påtaglig med tanke på det relativt korta 

avståndet. Att tesen har sitt berättigande belyses tydligt i fallet Enköpings-Posten 

som förhåller sig passiv fram till den dag det står klart att Enköping ligger inom 
den svarta zonen på radioaktivitetskartan. Då ökar också aktiviteten hos EP.

Konflikten mellan rollerna är mer kännbar för tidningarna i Gävleborgs län än för 

Uppsala-tidningarna. Viljan att inledningsvis lugna allmänheten är i GD ett tydligt 

uttryck för att man uppfattar situationen som allvarlig, medan UNT:s svalare intres

se för de lokala perspektiven på olyckan och den hovsamma myndighetskritiken för

modligen är ett utslag av att man inte känner sig berörd i lika stor omfattning.
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TRÄDGARDEN
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r* -si
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A ASK AI ADG D IQ&fr-os- ? 3 
■ ■ Bo Berggren, Ty- 
siklärare i Gävle, har 
skalat av trädgården 
och grönsakslandet. 
Jorden gräver han 
ner på omkring 70 
centimeters djup.

— Det är ingenting 
som jag rekommende
rar andra. Jag har 
bara velat göra vad 
jag kan för att få ner 
stråldoserna för min 
familj.

Fysik
läraren 
sanerar 

för 
5 000

Han tror att del kommer att 
kosta honom runt 5 000 kronor 
att sanera sin tomt i Grååsen 
söder om G&vle. Grävskopan 
har tagit potatis och morötter, 
jordgubbsplantor och gräs.

Före grävskopan mätte Bo 
Berggren 149 mikroröntgen per 
timme på marken — det vill 
säga 15 gånger den vanliga 
bakgrundsstrålningen jorden 
brukar ha. Efter avskalningen 
visar mätaren att radioaktivite
ten sjunkit till tre gånger den 
normala bakgrundsstrålningen.

— Än sen om det kostar mig 
en slant och en del jobb. Sedan 
vet jag att vi kan äta det vi 
odlar här — bönderna har ju 
ingen möjlighet att göra det
samma på sin jord, det är 
alldeles för stora arealer.

Självförsörjande 
pä grönsaker

Berggrens familj har varit 
självförsörjande på grönsaker 
sedan 1975. Då flyttade man till 
landet.

— -Men nu. har-allt deb.posi* 
tiva med att bo hår vänts upp 
och ner. Att ha huset på bac
ken och lätt komma ut — det 
är inte bra när strålningen 
finns. Trähus som annars år 
fritt från radon — det släpper 
ju igenom mera strålning. Och 
alt burnon kan vara ute jämnt 
— det är knappast någon fördel

® — JAG VILL SKYDDA mina barn så mycket jag kan. Myndigheternas information har 
kommit alldeles Jbr sent och den har varit dålig. Jagmåste sjålv göra det jag anser vara rätt 

och därför har jag gravt upp trädgården, säger Ilo llerggren.

när man helst ska hålla sig 
inomhus.

Men är det verkligen nöd
vändigt att göra så här? 
Skrämmer du inte upp folk? 
— Jag säger inte alt andra 

ska göra likadant. Jag tycker

bara inte att det finns någon 
anledning att utsätta famnen 
för högre strålning än nödvän
digt.

— Jag anser inte att den 
strålning vi har i gävle är 
ofarlig.

- PIA JAGRELIUS
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Spred ut rötslammet 
innan varningen korn

- ÄR Ml* 
ÅKER
FÖRSTÖRD?

— På denna åker har 
det odlats i troligen snart 
1.000 år. År efter år har här 
skördats. Nu kan åkern va
ra så förgiftad att den inte 
kan ge någon skörd som 
går att nyttja.

Lantbrukaren Anders J 
Eriksson, Klångsta, Forsa 
står ute på en av sina åkrar 
och berättar med sorg i 
Hjärtat om detta brott mot 
naturen.

Inte nog med att hår har regnat 
radioaktiva Ämnen efter den ryska 
k&mkraftsolyckan. Anders J. 
Eriksson råkade också fl hem 
slamgödseln från reningsverket i 
Hudiksvall som kördes ut efter 
kftmkraftolyckan.

Hudiksvalls kommun körde ut 
flera lass som Anders J Eriksson 
omgående spred ut och hann fl 
detta gjort dagen före innan SSI 
vaknade till, att det kunde ha fast
nat extra mycket nedfallsgifter i 
detta rötslam.

Det var först under pingstvec
kan som SSI ringde runt till kom
munerna och varnade för att an
vända rötslam som producerats ef
ter kåmkraftolyckan. Då vatten 
från bäckar och diken kunde ha 
med sig mycket radioaktivt och när 
sådant vatten korn med till renings
verk och dår träffade samman med 
aluminiumsulfat kunde uppstå för
eningar som man ville varna för.

För sent
Men når tjänstemän korn ut från 

hälsoskyddskontoret till Anders J. 
Eriksson var det för sent för att var
na. Rötslammet var redan utspritt.

— Det värsta som jag har varit 
med om som jordbrukare. Vilka 
enorma kostnader om de farhågor 
som nu förs fram kommer att be
sannas.

- Vem kommer att våga inves
tera störa summor i jordbruk efter 
detta? Kan en olycka ske, så kan 
det bli fler. Ja Över en natt kan jor
den vara helt förgiftad.

Anders Eriksson talar om den 
långsiktiga planeringen, inves
teringar som kan beröra flera ge
nerationer.

Så står han där tyst och allvarlig 
och blickar ut över den stora åkern 
och efter en stund kommer orden:

— Det år så att man knappt vå
gar prata med sina barn om detta

hemska. Vågar se dem i ögonen 
och berätta vad som skett.

Han frågar sig också:
- Hur kunde strålskyddsinsti- 

tutet gå ut och tala om att det bara 
handlade om jod, som snart skulle 
klinga av.

Höga värden
Han har svårt att smälta den 

självgodhet som SSI har visat.

- Nästan ingå risker. Allt under 
kontroll.

- Och så kommer desåa högå 
vården av cesium i detta område. 
Många jordbrukare har med all 
rätt misstänkt att området från 
Enånger och upp genom Forsa och 
Delsbo skulle ha höga värden. Inte 
minst mot den bakgrunden aU här 
har de sydostliga vindarna med det 
radioaktiva ämnena mött en 
beergskedja som kan leda till 
nedåtgående luftströmmar.

Vad gör då Anders Eriksson när 
det bli ensilagedags om en månad?

På denna gård bygger man myc
ket på ensilageutfodring.

Ja inte kan han kora samman 
färsk vall. Då blir det uttagning och

en stark koncentration av gifter.
- konsekvenserna är så störa 

att man bli stum.

Måste slås 
ner?

Från SSI har antytts att det kan 
bli fråga om att vallen först måste 
mejas ned och köras bort. Men 
vart? Och sedan plöja vallfälten för 
att börja om på ny kula.

Hur blir det med den honungs- 
skörd som bina nu jobbar natt och 
dag för att bärga? På Anders J 
Eriksson ägor står ett antal kupor.

Under onsdagen var Anders J. 
Eriksson i kontakt med Hudiks
valls kommuns ledning. Många 
jordbrukare har varit mycket 
besvikna över att det inte har skett 
en mera kommunvis och tätare 
provtagning.

- Nu måste LRF ta tag i denna 
fråga och driva våra krav. Lant
bruksnämnden har organiserat en 
krisgrupp och den borde arbeta 
med expressfart, hävdar Anders J. 
Eriksson, ordförande i Forsa 
LRF-avdelning.

pH
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1
TT/ - Strålningen fortsätter att sjunka

TT/ - Radioaktiviteten i luften minskar
TT/ - Gunnar Bengtsson, chef för SSI:"Sansad reaktion i Sverige" 
TT-Reuter/ - EG-stopp av matimport från öst

TT/ -Tjerobyl "Faran nu över"
TT-Reuter/ -Italien avvisar EG-krav på stopp för mat från öst 
TT/ -SSI-chefen: Fel motåtgärder är lika farliga som strålningen 
TT/ -Strålningen regnar bort
TT-DPA/ -Radioaktivitet mättes på fotografisk plåt

-Normalt jordbruk möjligt nära havererad reaktor
3



-Korna måste stanna inne - trots att strålningen fortsatte avta 
under hela dagen

St rå 1ningsri sken över om en vecka
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TT/ -Två län friklassade 
TT/ -Låga värden i norr
FLT/ -Ropen skallade i riksdagen: Stoppa kärnkraften

-Mätningar i Europa visar: Mest nedfall över Sverige 
-Skölj och torka murklor

-"Långt under gränsvärdet": Höga stråldoser uppmätta i Bomhus
-Hög jodhalt hos biffkor
-Gräsplätt i Bomhus en av testpunkterna
-Så mäts strålning

TT/ -Kärnkraftsdeba11 en - Dahl lovade bättre beredskap 
TT/ -Åhörare avbröt debatten

-Moskva: Sex döda

-Dahl och Johansson stördes av demonstranter 
"Kärnkraftsst opp nu"

-Svårt klara evakuering vid kärnkraftsolycka

3



TT/ -'!Avgå Dahl" Demonstranterna avbröt 
TT/ -3000 i marsch mot kärnkraft 
TT/ -Sovjet kyler ned reaktorn
TT/ -Strålningen kvar minst 28 år
TT/ -Fritt fram för korna

debatten
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1
TT/ -Strålningen minskar

2

-Reaktorhaveriet: Bönderna förlorar miljoner på olyckan 
-Livsmedelsverket: Sätt potatis - men ät inte rabarber nul

3

-Radioaktiviteten varierar stort. Dela länet i fyra områden,förslag 
från Birger Olsson 

-Nordanstig köper strålningsmätare
-Lantbrukare i Kilafors: fodret räcker till tisdag. Skall jag nödslakta sedan?

TT/ -Anklaga inte Sovjet för dålig säkerhet 
TT/ -Vi måste lära av olyckan i Tjernobyl 
TT/ -Skärpt kontroll av italienska grönsaker
TT/ -Trädgårdsodlare uttrycker oro
TT/ -Mänskligt fel orsakade olyckan

QCJ 3 -Katastrof hotar bönder, fodret på upphällningen
-Strålningsinstitutet om höga värden i Gävle: Det låter mycket troligt 
-Dessa värden har uppmätts i Sandviken
-Två cancerfall om 30 år kan bli följden av nedfallet i Gästrikland 
-Amerikanare har avbokat Gävle 
-Mätningar i gräs och mossa

TT/ -Konstruktör försvarar Tjernoby1 re ak t om : Personalen bär skuld 
till olyckan

1

-...men i övrigt minskar den radioaktiva strålningen

-SSI: Synnerligen oroande - Rekordhög radioaktivitet uppmätt nå gård 
i MUnga

-Radioaktiva nedfallet -Högsta värdena i landet uppmätta vid Munga b> 
-Skärpt kontroll av I talienimport
-SSI och livsmedelsverket diskuterar - Gränsvärdena sänks för färsk 

frukt och grönsaker



!l4/5| TT/
I I
! 1 ! TT/

! TT/

-"Det är inget fel på reaktortypen" - Sovjetisk kraftchef be
rättar om olyckan

-Danskarna vill stänga Barsebäck 
-Dillen var radioaktiv
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15/5 TT/ -Nya beräkningar om radioaktivitet

1

! -Arbrå-bonde kritiserar samhällets resurser: -Skrämmande dålig beredskap 
i -Mejeriet i Bollnäs hjälper bönderna med höförmedling

|-------------------------------------------------------
j TT-Reuter/ -Gorbatjov: Hittills nio dödsoffer

-Barsebäck utreds

-Amerikansk forskare: Tre - fem extra cancerfall per år i Gavle - Sandviken

Q<_D ! 3

1

-Välkommen ut på bete. Mjölken kastas - men bonden får sina pengar 
-Upprörd hälsoinspektör: -Vi får ingen information 
-Fodersituationen allvarlig i Gävleborg
-Radonexpert till myndigheterna: Säg vad nedfallet innehåller

TT/ -Gorbatjov TV-talade om Tjernobyl och kärnvapen
Föreslår internationellt organ för snabbvarning 

Provstopp förlängs
TT-DPA/ -Gomel avstängd
FLT/ -Västtyskland hårt drabbat
TT/ -Barsebäcks kärnkraftverk - Avveckling ska utredas 
TT/ -Vattenfalls chef: Säkerhetsarbetet påskyndas

-10000 krävde kärnkraftsstopp
SSU vill börja avveckla kärnkraften nu

-Ny mätning visar: Mungavärdena inte onormala
Efter radiaklarmet från flunga: Ingå onormala värden uppmätta 

-God fodert i11 gång i norra Uppland3



TT/ -Barsebäck stängs på danskarnas begäran? 
TT/ -10000 i kärnkraftmöte

-Bönderna hjälps åt - delar på grovfodret
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16/5 TT/ -Lika hög strålning i Gävle som i Kiev

-Stolarna räckte inte till: Bollnäsbor ville veta mer om strålriskerna

TT/ -Bönderna får ersättning 
FLT-AP/ -Finsk attack mot Dahl

-Furuvik 25 gånger över gränsvärdet på gräsprover
-Låga värden hos undersökta gävlebor... betydligt högre hos gotlänningarna 
-Människor ska vara oroliga
-Här är de ämnen som analyserats fram ur avfallet 
-Strålningen ökar i Öjaren

TT/ -Ameri kanska och sovjetiska läk are överens: Allt materi a 1
pub 1ice ra s

TT/ -Radie knedfa 1 let Staten ska ers ätta böndernas för lus t e
FNB/ -Koiv isto t i 11 angrepp - D ahl ank lagas för arrogans
TT/ -Birgi 11 a Da h 1 : Storm i vat t eng las

-Kärnkraftverket rivs i Österrike

-Kossor får beta på prov
3



FNB/

TT/
TT/
TT/

-Koivisto skäller ut Birgitta Dahl -"ännu 
svensk arrogans"

-Hög strålning runt Gävle 
-Specialist opererade 19
-Bönder får betalt för att korna står inne 

f odret

ett exempel på

- staten ersätter
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17/3 - Radioaktiva nedfallet: Matvaror från kustenTV

TT/ - Fakta om strålning

-Krismöte om fodertillgången. Nu börjar det bli ont om hö 
300 ton hö behövs varje dag - men vem ska betala?

-Ofarligt att dricka ytvatten i Nordanstig

TT/ -Tio döda...

TT/ -eller 13?

TT-RB/ -"Uppmana Sverige stänga Barsebäck"

-Förtroendet för Forsmark har ökat efter Tjernobyl 
-SSI fördubblar troliga cancerfall 
-Gränsvärden sänktes igår

-Trebarnsfar i Gävle kritisk till politiker och experter: Ni måste informera 
på ett vettigt sätt

-Matvaror från Gävle testas innan de säljs
-Korna äter gräs och mår bra - men all mjölk hälldes ut
-Mejeriet garanterar att mjölken är opåverkad
-Ingå extra åtgärder vid Furuviksparken
-Vi behöver 200 ton hö
-Sanera ditt trädgårdsland
-Ingen anledning evakuera här

TT/ -Risk att mjölk inte klarar gränsvärdena

-Upplandsbönder trotsar rekommendation - Släpper ut kor på bete 
-Enda lösningen för många: Släpper ut korna och kastar mjölken 
-Sifo-undersökning i Forsmark - Okad rädsla för kärnkraften 
-Ingen mätbar strålning i Hallstavikområdet 
-Ingen fara för dricksvattnet3



UN
T

20/5!

TT/ SMHI fick rätt: De varnade för riskerna redan 1981

I--------------------------------
! FL T-AP/ 100 000 skadade?

2 I -Amerikansk forskare: Havande kvinnor borde evakueras

QU

3

2

-Landstingsrådet Sven-Erik Lundahl: -De oroliga ska undersökas 

-Korna i Hagfors får gå ut 

-Experter till Gävle

-Östeuropa: Tjernobyl stärker miljörörelserna

-SSI-chefen Gunnar Bengtsson: Uppland friklassas - bit för bit 
Klarsignal kan ges för Uppland i dag 

-"Stoppa grönsaksimport från strélsmittade länder"



20/5
1 TT/ -Skarp kritik mot IAEA 

TT/ -Ojämna mätvärden

3

-Värst i västra Uppland - fortsatt betesförbud för mjölkkor 
-Höga cesiumvärden i norra Enköping
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21/3

1

1

-Hälsingebönderna måste djupplöja sina fodervallar?

TT/ -Aven köttet är i fara -konsekvenserna allt svårare för jord
bruket

-Telefonsluss för oroliga -Länsstyrelsen ska försöka svara på frågo 
-Är det farligt SSI? n
-Vad är farligt och inte?
-Ytterligare stickprovskontroller 
-Ungdjuren kan släppas på bete 
-Inte lönt med nya mätningar 
-Strålningen i Sandvikens kommun 
-Gräsmattorna klippta i Furuvik 
-Gunnar Bengtsson svarar
-GD förde alla frågor vidare till st rå 1 skyddsinst i tutets chef 
-Har du några frågor till länsstyrelsen?
-Jodå, det blev visst militärövning 
-Försvarsdirektören kritisk mot SSI

TT/ - Betesförbudet hävs i vissa delar av Uppland

-Betet hotat även nästa år

-Strålforskare om radioaktiva nedfallet: Allmänheten får inte veta hela 
sanningen

-SSI friklassar delar av Uppland - Information till hushållen i denna vecka
3



TT/ - Manövern ska genomföras
TT/ - Inte bara mjölk - stråldoserna hotar även kött och växter

-Stockholms län friklassat - Korna släppta 
-Vill köpa strålmätare
-Hälsovårdsdirektören i Håbo: "Saknar information" 
-Råd till mjölkbönder 
-Än slipper inte korna ut på bete 

Korna får stanna inne
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2 -Sifo om kärnkraften: Större förtroende för industrin än för mass 
medias rapportering

-Länsstyrelsens informationscentral: Gravida oroar sig mest 
-Mjölkkorna kvar inomhus 
-Förhöjda värden av jod och cesium 

-Lantbruksnämnden: Vårbruka och sätt era grönsaker som vanligt 
-Rena mardrömmen för en jordbrukare
-Spred ut rötslammet innan varningen korn -Ar åkern förstörd? 
-Interpellationer till landstinget: Kräver bättre information om m 

fallet
-Mätte strålningen på eget initiativ - Det lokala kunnandet borde i 

nyttjas bättre
-Ar det någon mening att kosta på gödsel?
-Kärnkraftsmotståndet organiseras i Hudiksvall

3

1

-Inget utslag alls
-Ingen alarmerande dos i Älvkarleby heller 
-Studsvik specialmäter 
-Over 200 ringde slussen 
-"Ett informationsproblem"

FLT-AP/ - Explosionsögonblicket i Tjernobyl - Experiment med reaktorn 
TT/ - Gräv ned skörden
FLT-AP/ - Gruvarbetare gräver sig fram mot kärnkraftverket

-Radioaktiva nedfallet - Han tvingas slå bort 1500 1 mjölk om dagen 
Kastar 1300 1 mjölk om dagen

-Tre nya områden friklassade
-Missnöje i Enköpings kommun - Länssstyrelsen vägrar lämna ut mätvärden
-Radiak i rötslammet
-Vpk kräver förstärkt beredskap



22/} (forts)

-Birg i 11 a Hambreus i H T-inter
0 säk ra faktore r

-Hö f rån Värmland t ill kor i
-Rosa lie Bertel 1 , 0 mst ridd 1 å

m 0 t hela mänsk 1 igh eten

vju: SSI måste medge att det finns 

Hälsingland
gdosforskare: -Kärnkraften är krig

1
TT/ - Tester bakom reaktorolyckan?

3

-Han måste hälla mjölken i avloppet - foderbrist tvingade Olle släppa ut korna 
på radioaktivt bete

Måste släppa ut korna - allt foder tog slut för Olle Björklund

-Nils Lagerblad, Lantmännen: -Ingen vet när korna kan släppas 
-Oroliga enköpingsbor: -Vad kan vi äta från trädgården?
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-Svante kommer 
-Fritt fram vid 10 000
-Hälsingebönder tvingas slå av s1å11erv a 11 arna 

-Ring för besked
-Nordanst igs-mätning gav lungnande besked
-Uppmaning till reningsverkets personal: Håll er undan från avlopps 

slammet
-Inte oroande i Ljusdal men fortsatta mätningar
-CUF vill ha svar
-20 skall undersökas
-Jobba med vårbruket som vanligt
-Nya mätningar i Hudik: Minskad strålning men långt till normalvärd 
-Strå1nings1äget : Bönderna räknar med ersättning 
-Hans Lindblad: -Ansvarslöst

1 ! TT/ Arbetsgrupp tillsätts
i
i
] -Bekvämlighet före ansvar 
|-Oro i Ockelbo 
] -Vp1 till sjukhus
] -Trädgården avskalad -Fysik1äraren sanerar för 5 000 
!-Övning i Gävle som snabbt fick prägel av allvar 

3 ! "Nu ra$a.r bönderna "Det är ju helgalet att gå ut länsvis och upp
mana till slåtter

!-Och korna går ut "Det känns otäckt att veta att de får i sig massoi 
av strålning

[-För lite om de ofödda barnen 
! -Lägre värden i än utanför sandlådor 
]-Snart tar höet slut -och behovet okär 
|-"Gräset bör tas om hand av militären"



—Sören Lansfors: lantbrukare som vill släppa ut korna på bete: Ge radioaktiv 
mjölk till kärnkraftsvännerna

-Läs tabellen så här
-Enköping och Håbo i hårdast drabbade området - nu växer böndernas kritik mot 

myndigheterna

Svår sommar för bönderna - Enköping och Håbo i svårast drabbade området 

-Gipset var inte radioaktivt
-Gunnar Axelsson, lantbrukare: -Här är precis lika illa som i öststaterna 
-Becgurel ett mått på sönderfall
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-Birgitta Hambreus: Undersök blod och sköldkörtlar i de mest drabba 
de områdena

-Förre SKI-chefen: "Vi trodde inte «tt helt land skulle drabbas" 

-Fråga till Björn Brink
-Informationsmöten i Bergsjö och Delsbo 
-Stöd för avveckling
-Friskvård och kärnkraft -går det ihop?
-Besked till länets jordbrukare -Ni får ersättning
-Senaste mätresu11 a t en : Fortfarande höga värden på Hornslandet
-Fortfarande ovisst med slå11 er v a 11 arna

-Vägr ar s läppa ut s i n a ko r
-Svan t e 1 ovar h jä lp - "med fö ru tsät

da ti onerna II

-"Ni be hö ver in te s 1 ä ppa u t ">j ölkk
-Bank en s t ö 11 a r b ön d e rna
-St rå In in gen mi ns ka r -nu f in ns bär
-Kommun en s mäta re v i s ade r ät t värd
-Me je r i fö reningen : D r ick m jö lk
-Nerr in gd sluss
-Dubb 1 a b udsk ap

tning att bönderna följt rekommen

orna på bete"

a 30 procent kvar 
en

oo

FLT/ - Farhågor hos LRF: Mark i träda flera år efter kärnkraftshaveriet

-Ofarligt äta rabarber

i -2500 jordbrukare hårt radiakdrabbade - Lundkvist utlovar ersättning
Svante Lundkvista i Uppsala - Drabbade lantbrukare skall få full ersättning;! 

j -Lantbrukare kritiska: Aldrig får vi raka besked 
Lantbrukare kräver besked

| -Läkare i Uppsala: Sköldkörtelkontroller onödiga 
3 J -Nytt recept löser foderfrågan

| -Arméns gamla mätare används fortfarande 
J -Skriver brev till landshövdingen 
[ -Förvirring bland lantbrukarna 
j -Åtgärderna är ogenomförbara 

1 1 -Avböjer deltagande i atomdebatt
-Uppsalaprotest mot kärnkraft 
-Mejeriet hjälper till med foder



SENASTE RAPPORTER

125. Hultåker, Örjan: Massmediernas roll vid det stora 
strömavbrottet. Stockholm 1984. Pris 33 kr.

126. Syrén, Sverker: Hur lantbrukare drabbades vid det 
stora strömavbrottet. Stockholm 1984. Pris 27 kr.

127. Rolf, Bertil, Furustig, Hans: Att bedöma information. 
Stockholm 1984. Pris 36 kr.

128. Törnqvist, Kurt: Opinion 84.
Stockholm 1984. Pris 39 kr.

129. Johansson, Folke: Ubåts jakten i Karlskrona våren 1984. 
Stockholm 1984. Pris 39 kr.

130. Hultåker, Örjan, Syrén, Sverker: De lokala eldistribu
törernas kontakter med allmänhet och lokalradio vid 
det stora strömavbrottet.
Stockholm 1935. Pris 33 kr.

131. Hvitfelt, Håkan: På första sidan.
Stockholm 1985. Pris 90 kr.

132. Törnqvist, Kurt: Opinion 85.
Stockholm 1985. Pris 36 kr.

133. Nordström, Gert Z: Påverkan genom bilder.
Stockholm 1986. Pris 75 kr.

134. Weibull, Lennart: Nyhetsspridningen vid mordet på Olof 
Palme. Stockholm 1986. Pris 45 kr.

135. Hvitfelt, Håkan: Difteri i pressen.
Stockholm 1936. Pris 75 kr.

136. Stiitz, Göran: Opinion 86.
Stockholm 1986. Pris 50 kr.

137. Amnå, Erik, Nohrstedt, Stig Arne: Att administrera det 
oförutsedda. Om samspalet mellan svenska myndigheter, 
media och medborgare i samband med Tjernobyl-katastro- 
fen år 1986. Stockholm 1987. Pris 100 kr.

138. Nohrstedt, Stig Arne, Lekare, Kerstin: Att rapportera 
det oförutsedda. En studie av lokaltidningarnas Tjer- 
nobylnyheter i Uppsala och Gävleborgs län under maj 
och juni 1986. Stockholm 1987. Pris 80 kr.

139. Engholm, Monica: När det osannolika blev sant. En stu
die av fyra lokaltidningars rapportering efter Tjer- 
nobyl 12-24 maj 1986. Stockholm 1987. Pris 60 kr.









styrelsen för
PSYKOLOGISKT 

W—91 I FÖRSVAR

ADRESS TELEFON
BIRGER JARLS TORG 5, 1 TR 08-23 02 60 
111 28 STOCKHOLM


